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Nadzwyczajny walny zjazd PZJ, zwoÅ‚any na wniosek komisji rewizyjnej po to, aby odwoÅ‚aÄ‡ dotychczasowego prezesa, 
Oskara Szrajera
, zakoÅ„czyÅ‚ siÄ™ tak, jak moÅ¼na siÄ™ byÅ‚o spodziewaÄ‡. JuÅ¼ pierwsze gÅ‚osowanie, nad wyborem prowadzÄ…cego obrady, pokazaÅ‚o, jaki jest rozkÅ‚ad szabel. Kandydat tych, kt&oacute;rzy chcieli odwoÅ‚ania prezesa, uzyskaÅ‚ przewagÄ™ 9 gÅ‚os&oacute;w nad kandydatem zgÅ‚oszonym przez tegoÅ¼ prezesa. A frekwencja - jak zawsze gdy w grÄ™ wchodzÄ… sprawy personalne &ndash; byÅ‚a wysoka. Na 100 delegat&oacute;w stawiÅ‚o siÄ™ &ndash; o ile dobrze zapamiÄ™taÅ‚em &ndash; 97.

Nie tylko ten zjazd, ale takÅ¼e poprzednie, na kt&oacute;rych najwaÅ¼niejsze byÅ‚y sprawy personalne, czyli wybieranie albo odwoÅ‚ywanie konkretnych os&oacute;b, pokazaÅ‚y, Å¼e delegaci przyjeÅ¼dÅ¼ajÄ… na obrady z przekonaniem na kogo naleÅ¼y gÅ‚osowaÄ‡ i juÅ¼ potem, nawet najdÅ‚uÅ¼sza i najgorÄ™tsza dyskusja nie zmienia ich nastawienia. Na dobrÄ… sprawÄ™ po wyborze prowadzÄ…cego obrady moÅ¼na byÅ‚o od razu przystÄ…piÄ‡ do gÅ‚osowania w sprawie odwoÅ‚ania prezesa, bo wynik byÅ‚ prawie identyczny, jak w pierwszym gÅ‚osowaniu. Konkretnie 50 gÅ‚os&oacute;w za odwoÅ‚aniem, 42 przeciw odwoÅ‚aniu (1 wstrzymujÄ…cy), czyli 8 gÅ‚os&oacute;w wiÄ™cej mieli przeciwnicy Oskara Szrajera. CaÅ‚a kilkugodzinna przepychanka dotyczÄ…ca poprawek w porzÄ…dku obrad i regulaminie zjazdu nie zmieniÅ‚a ani na jotÄ™ wyniku gÅ‚&oacute;wnego gÅ‚osowania. MoÅ¼na powiedzieÄ‡, Å¼e byÅ‚a niepotrzebnÄ… startÄ… czasu.
&nbsp;
Nieco inaczej wyglÄ…daÅ‚o gÅ‚osowanie nad powoÅ‚aniem 
Marcina KamiÅ„skiego
 na funkcjÄ™ prezesa: 47 delegat&oacute;w go poparÅ‚o, 37 byÅ‚o przeciwnych (czyli 10 gÅ‚os&oacute;w przewagi), ale sporo, bo 7 os&oacute;b wstrzymaÅ‚o siÄ™ od gÅ‚osowania.
Dopiero wyb&oacute;r uzupeÅ‚niajÄ…cy piÄ…tego czÅ‚onka zarzÄ…du wyglÄ…daÅ‚ zupeÅ‚nie inaczej. Okazuje siÄ™, Å¼e 
Dominik Nowacki
, bo to on byÅ‚ tym kandydatem do zarzÄ…du, prawie nie ma wrog&oacute;w. &bdquo;Prawie&rdquo;, bo tylko 3 osoby byÅ‚y przeciwne jego kandydaturze, 2 siÄ™ wstrzymaÅ‚y od gÅ‚osu, a zdecydowana wiÄ™kszoÅ›Ä‡ &ndash; 73 &ndash; popraÅ‚a jego kandydaturÄ™. I nic dziwnego. Dominik Nowacki ma duÅ¼e zasÅ‚ugi dla polskiego jeÅºdziectwa. A najwiÄ™kszÄ… jest jego &bdquo;dziecko&rdquo;, czyli Cavaliada.
&nbsp;
Gdyby ktoÅ› nie znajÄ…cy kulis&oacute;w polskiego jeÅºdziectwa i nie znajÄ…cy gÅ‚&oacute;wnych aktor&oacute;w nadzwyczajnego zjazdu chciaÅ‚ sobie wyrobiÄ‡ zdanie, po czyjej stronie leÅ¼y racja, tylko na podstawie wystÄ…pieÅ„ stron na zjeÅºdzie, miaÅ‚by z tym ogromny kÅ‚opot. Kiedy przedstawiciele komisji rewizyjnej przedstawiali zarzuty w stosunku do prezesa PZJ i je uzasadniali, brzmiaÅ‚o to przekonujÄ…co. Jednak kiedy broniÄ…cy siÄ™ prezes odpieraÅ‚ te zarzuty i wskazywaÅ‚ ich &ndash; jak to okreÅ›liÅ‚ &ndash; miaÅ‚koÅ›Ä‡, teÅ¼ byÅ‚ przekonujÄ…cy. W wielu przypadkach ostateczny wynik tych starÄ‡ sprowadzaÅ‚ siÄ™ do stanu &ndash; sÅ‚owo przeciw sÅ‚owu. A takich sytuacji &ndash; jak wiadomo &ndash; nie spos&oacute;b jednoznacznie rozstrzygnÄ…Ä‡.
&nbsp;
Do tego dochodzi RODO i nieustanne powoÅ‚ywanie siÄ™ na prawnik&oacute;w. Co do RODO &ndash; niestety, czÄ™sto stajemy siÄ™ zakÅ‚adnikami tego sÅ‚owa-klucza. A prawnicy? No c&oacute;Å¼, wszyscy znamy sytuacje, kiedy dwie spierajÄ…ce siÄ™ strony posÅ‚ugujÄ… siÄ™ opiniami prawnymi, kt&oacute;re sÄ… przeciwstawne. Tak wiÄ™c zar&oacute;wno w przypadku RODO, jak i prawnik&oacute;w warto pamiÄ™taÄ‡, Å¼e oba te czynniki nie powinny przesÅ‚aniaÄ‡ gÅ‚&oacute;wnego celu dziaÅ‚aczy jeÅºdzieckich, kt&oacute;rym powinno byÄ‡ (przepraszam za to patetyczne sÅ‚owo) dobro sportu jeÅºdzieckiego. BezinteresownoÅ›Ä‡ i bezstronnoÅ›Ä‡ powinny wskazywaÄ‡, Å¼e oba te czynniki naleÅ¼y traktowaÄ‡ jako coÅ› pomocniczego, a nie tarczy, za kt&oacute;rÄ… siÄ™ skrywa niewygodne dla danej strony fakty, czy maczugi, kt&oacute;rÄ… siÄ™ okÅ‚ada adwersarza.
&nbsp;
Co do meritum sporu, jaki doprowadziÅ‚ do nadzwyczajnego zjazdu PZJ, nie jest moim celem wskazywanie, kto i w jakim punkcie miaÅ‚ racjÄ™, a kto nie. ChciaÅ‚bym zwr&oacute;ciÄ‡ uwagÄ™ na coÅ› innego. Co doprowadza do tego, Å¼e juÅ¼ od wielu lat jesteÅ›my Å›wiadkami nieustannych walk r&oacute;Å¼nych grupek w obrÄ™bie PZJ i notorycznego przerywania 4-letniej kadencji wÅ‚adz zwiÄ…zku.
&nbsp;
Moim zdaniem gÅ‚&oacute;wna tego przyczyna leÅ¼y w tym, Å¼e gros decyzji w sprawach sportowych i organizacyjnych nie leÅ¼y w rÄ™kach etatowych pracownik&oacute;w biura PZJ i etatowych trener&oacute;w &ndash; tak jak to siÄ™ dzieje w innych zwiÄ…zkach sportowych w Polsce, czy w FEI &ndash; a o tÄ™ decyzyjnoÅ›Ä‡ toczy siÄ™ nieustajÄ…ca walka dziaÅ‚aczy spoÅ‚ecznych poukÅ‚adanych w r&oacute;Å¼ne koterie. I mam tu na myÅ›li nie tylko czÅ‚onk&oacute;w zarzÄ…du (bo to przecieÅ¼ teÅ¼ dziaÅ‚acze spoÅ‚eczni, przynajmniej w teorii), ale przede wszystkim czÅ‚onk&oacute;w r&oacute;Å¼nego rodzaju komisji sportowych i tych pozostaÅ‚ych. A zdecydowana wiÄ™kszoÅ›Ä‡ tych os&oacute;b jest w permanentnym konflikcie interes&oacute;w. Bo albo sÄ… wÅ‚aÅ›cicielami oÅ›rodk&oacute;w jeÅºdzieckich, kt&oacute;re organizujÄ… zawody, albo sÄ… rodzicami startujÄ…cych zawodnik&oacute;w, albo sÄ… wÅ‚aÅ›cicielami koni, na kt&oacute;rych startujÄ… zawodnicy, albo sÄ… sÄ™dziami lub innym osobami oficjalnymi, albo sÄ… szkoleniowcami czy teÅ¼ prowadzÄ… r&oacute;Å¼nego rodzaju kursy, albo&hellip; i moÅ¼na by wymieniÄ‡ jeszcze kilka innych przykÅ‚ad&oacute;w konfliktu interes&oacute;w.
Przy okazji &ndash; 
SÅ‚awomir Dudek
 na swoim niedawno otwartym blogu (slawomirdudek.pl) podjÄ…Å‚ siÄ™ zadania dokÅ‚adnego przeanalizowania tego, jaki to rodzaj konfliktu interes&oacute;w w Å›wietle obecnie obowiÄ…zujÄ…cej ustawy o sporcie majÄ… czÅ‚onkowie zarzÄ…du PZJ. Jako byÅ‚y przewodniczÄ…cy komisji rewizyjnej zrobiÅ‚ to bardzo skrupulatnie w tekÅ›cie pt. &bdquo;Nadzwyczajne okolicznoÅ›ci czy nadzwyczajny konflikt interes&oacute;w&rdquo;. Warto przeczytaÄ‡.
&nbsp;
Wr&oacute;Ä‡my do tego, jak funkcjonuje biuro PZJ. ChciaÅ‚bym zwr&oacute;ciÄ‡ PaÅ„stwa uwagÄ™ na to, jak to wyglÄ…daÅ‚o kiedyÅ›, a jak wyglÄ…da obecnie.
Za czas&oacute;w tzw. komuny teÅ¼ byÅ‚ spoÅ‚eczny zarzÄ…d Polskiego ZwiÄ…zku JeÅºdzieckiego, ale byÅ‚o teÅ¼ silne biuro. Silne z powodu dw&oacute;ch gÅ‚&oacute;wnych filar&oacute;w tego biura, a mianowicie sekretarza generalnego (kt&oacute;rym przez wiele, wiele lat byÅ‚ Eryk Brabec) oraz szefa wyszkolenia (kt&oacute;rym przez wiele, wiele lat byÅ‚ Marcin Szczypiorski).
&nbsp;
A dzisiaj? Sekretarza generalnego nie ma od wielu, wielu miesiÄ™cy, co powoduje konkretne perturbacje w codziennym funkcjonowaniu zwiÄ…zku. Od wielu lat nie ma teÅ¼ szefa wyszkolenia. A osoba, kt&oacute;ra ostatnio byÅ‚a zatrudniona na etacie dyrektora sportowego, czyli
 Milena Barszczewska
, wÅ‚aÅ›nie zrezygnowaÅ‚a z pracy w PZJ. MoÅ¼na siÄ™ domyÅ›laÄ‡ z jakich powod&oacute;w.
&nbsp;
Te okolicznoÅ›ci powodujÄ… kolejne komplikacje. WeÅºmy na ten przykÅ‚ad sprawÄ™ walki z dopingiem i dziaÅ‚anie rzecznika dyscyplinarnego. Z tego powodu, Å¼e po wyborach z 21 grudnia 2021 roku, 
Å•ukasz Jankowski
, de facto przestaÅ‚ wykonywaÄ‡ obowiÄ…zki sekretarza generalnego, nie miaÅ‚ kto przekazywaÄ‡ rzecznikowi dyscyplinarnemu do rozpatrzenia przypadk&oacute;w dopingu stwierdzonego przez oficjalne laboratorium. I w tej materii sÄ… ogromne zalegÅ‚oÅ›ci, choÄ‡ skali tego problemu nie moÅ¼emy poznaÄ‡, bo w tej sprawie zapadÅ‚a kurtyna milczenia ze strony Pani Rzecznik i zarzÄ…du PZJ. PisaÅ‚em o tym niedawno, w tekÅ›cie pt. &bdquo;Doping i liczby&rdquo; (17 II 2023). DowiedziaÅ‚em siÄ™ w&oacute;wczas tylko od Marcina KamiÅ„skiego, Å¼e obowiÄ…zki sekretarza generalnego zostaÅ‚ rozdzielone pomiÄ™dzy poszczeg&oacute;lnych czÅ‚onk&oacute;w zarzÄ…du, z wyjÄ…tkiem obowiÄ…zku przekazywania spraw dopingowych do rzecznika dyscyplinarnego. Bo &ndash; jak powiedziaÅ‚ pan KamiÅ„ski &ndash; wszyscy czÅ‚onkowie zarzÄ…du mogÄ… siÄ™ znaleÅºÄ‡ w sytuacji konfliktu interes&oacute;w, jako rodzice startujÄ…cych zawodnik&oacute;w, czy wÅ‚aÅ›ciciele koni. ObowiÄ…zek ten (co nastÄ…piÅ‚o z duÅ¼ym op&oacute;Åºnieniem w stosunku do potrzeb) zostaÅ‚ w koÅ„cu scedowany na dyrektora sportowego. Tylko, Å¼e tego dyrektora juÅ¼ nie ma. Kto wiÄ™c bÄ™dzie siÄ™ tym zajmowaÅ‚ dziÅ›? Kiedy ktoÅ› zostanie do tego wyznaczony? Albo kiedy pojawi siÄ™ nowy dyrektor sportowy? A zalegÅ‚oÅ›ci w sprawach walki z dopingiem u koni prawdopodobnie rosnÄ…. NapisaÅ‚em &bdquo;prawdopodobnie&rdquo;, bo stanu faktycznego nie znamy, gdyÅ¼ &ndash; jak juÅ¼ wspomniaÅ‚em &ndash; wÅ‚adze zwiÄ…zku i Pani Rzecznik nie chcÄ… odpowiadaÄ‡ na proste pytania.
&nbsp;
Kiedy w 2016 roku kandydowaÅ‚em na prezesa PZJ i zostaÅ‚em wybrany, w swojej naiwnoÅ›ci wierzyÅ‚em, Å¼e uda mi siÄ™ zmieniÄ‡ model funkcjonowania PZJ. ChciaÅ‚em przesunÄ…Ä‡ ciÄ™Å¼ar decyzyjnoÅ›ci z dziaÅ‚aczy spoÅ‚ecznych na etatowych pracownik&oacute;w biura PZJ. ChciaÅ‚em odbudowaÄ‡ pozycjÄ™, a tym samym skutecznoÅ›Ä‡ dziaÅ‚ania, sekretarza generalnego i szefa wyszkolenia. Niestety, nie udaÅ‚o siÄ™. Z jednej strony op&oacute;r Å›rodowiska (dziaÅ‚aczy spoÅ‚ecznych, kt&oacute;rzy mieli czÄ™Å›Ä‡ wÅ‚adzy w rÄ™kach) byÅ‚ niezwykle silny. Z drugiej strony, nie udaÅ‚o siÄ™ znaleÅºÄ‡ odpowiednich kandydatur na funkcje sekretarza generalnego i szefa wyszkolenia. Do tego doszÅ‚a niepewna sytuacja finansowa ZwiÄ…zku, a na finansach siÄ™ nie znaÅ‚em, wiÄ™c zrezygnowaÅ‚em. Nie chciaÅ‚em firmowaÄ‡ sytuacji permanentnej walki o wÅ‚adzÄ™ toczÄ…cej siÄ™ za kulisami, na zapleczu zarzÄ…du PZJ.
&nbsp;
Czyli sytuacji, jakÄ… moÅ¼emy obserwowaÄ‡ od lat, a kt&oacute;ra &ndash; mam wraÅ¼enie &ndash; siÄ™ nasila z roku na rok. Sytuacji, kt&oacute;ra niestety, nie wr&oacute;Å¼y dobrze na przyszÅ‚oÅ›Ä‡. Nie dziwiÄ™ siÄ™ wiÄ™c pytaniu, jakie zadaÅ‚ Dominik Nowacki, zanim poddaÅ‚ siÄ™ procedurze gÅ‚osowania jego kandydatury na czÅ‚onka zarzÄ…du. Czy zarzÄ…d w nowej konfiguracji ma szanse na dotrwanie do koÅ„ca tej kadencji, czyli jeszcze dwa lata? Czy w obrÄ™bie czw&oacute;rki, jaka pozostaÅ‚a po odwoÅ‚aniu Oskara Szrajera, nie ma jakiegoÅ› ukrytego przed opiniÄ… publicznÄ… konfliktu, kt&oacute;ry moÅ¼e rozsadziÄ‡ na nowo skonfigurowany zarzÄ…d?
Warto teÅ¼ zwr&oacute;ciÄ‡ uwagÄ™ na pewnÄ… deklaracjÄ™, jakÄ… zÅ‚oÅ¼yÅ‚ pan Nowacki. Ot&oacute;Å¼ dla niego miarÄ… postÄ™pu sÄ… zmiany. A poniewaÅ¼ jest czÅ‚owiekiem dziaÅ‚ajÄ…cym prÄ™Å¼nie, moÅ¼na siÄ™ spodziewaÄ‡, Å¼e niebawem wystÄ…pi z inicjatywÄ… zmian. A to moÅ¼e siÄ™ staÄ‡ zarzewiem nowego konfliktu. Nie dlatego, Å¼e jego pomysÅ‚y okaÅ¼Ä… siÄ™ szkodliwe dla polskiego jeÅºdziectwa, bo wszystko co do tej pory czyniÅ‚ na rzecz tegoÅ¼ jeÅºdziectwa, czy to jako pracownik MTP i dyrektor Cavaliady, czy obecnie, jako dyrektor toru wyÅ›cigowego na SÅ‚uÅ¼ewcu, bardzo dobrze sÅ‚uÅ¼yÅ‚o i sÅ‚uÅ¼y Å›rodowisku. Nie ma wiÄ™c powod&oacute;w do obaw, Å¼e tym razem bÄ™dzie inaczej. Raczej chodzi o sytuacjÄ™, kiedy okaÅ¼e siÄ™, Å¼e nowe idee napotkajÄ… op&oacute;r, tylko dlatego, Å¼e sÄ… nowe. Albo dlatego, Å¼e forsuje je osoba dopiero co dokooptowana do zarzÄ…du. Oby nie. Oby ten na nowo skonfigurowany zarzÄ…d dotrwaÅ‚ bezkonfliktowo do koÅ„ca tej kadencji.
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&nbsp;
Ale potem nastÄ…piÄ… wybory na nowÄ…, 4-letniÄ… kadencjÄ™. I tu dochodzimy do tytuÅ‚owego pytania &ndash; i co dalej? Niestety, jestem pesymistÄ…. Dop&oacute;ki etatowi pracownicy biura PZJ bÄ™dÄ… maÅ‚o siÄ™ liczÄ…cymi pionkami, dop&oacute;ki sekretarz generalny lub dyrektor biura (ale nie bÄ™dÄ…cy czÅ‚onkiem zarzÄ…du) oraz szef wyszkolenia nie bÄ™dÄ… mieli silnej pozycji zawodowej, dop&oacute;ty zakulisowa walka o wÅ‚adzÄ™ i wpÅ‚ywy r&oacute;Å¼nych koterii dziaÅ‚aczy spoÅ‚ecznych bÄ™dzie siÄ™ toczyÄ‡ nadal. A to oznacza nieuchronnie kolejne konflikty.

Marek Szewczyk
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